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Ministry of Higher Education and Scientific Research  

 Republic of Iraq 

 

University: University Of Basrah 

College:     Marine Science Collage 

Department : Natural Marine Science 

 

         Year : 2021-2022  Semester : First 

SYLLABUS: <  MICROBIOLOGY  > 

INSTRUCTOR: FADHIL JABBAR FARHAN Phone: 07801210177 

Hours: 3 Office:   College of Marine Science 

Home Page:  Email:  fadhil.farhan@uobasrah.edu.iq 

COURSE OVERVIEW 

The Ecotoxicology course includes the general definition of toxins and their branches, the 
types of toxins in the environment and their effects on the ecosystem generally and human 
health particularlly, and introducing the student to how poisoning occurs and its disposal. By 
this course, the student learns about the types of toxins in the environment, starting with 
chemical toxins, physical toxins, microorganism toxins and animal toxins. 
GOALS AND OBJECTIVES 

✔ General definition of toxicology, its branches and classifications of toxins. 
✔ Understand the toxicological dynamics and metabolic pathways of detoxification. 
✔ Introducing the toxins of compounds, chemical and industrial elements, and pesticides, their 

types, and their harm to the environment and human health. 
✔ Defining the microorganism toxins, their importance and their relationship to public health. 
✔ Definition of animal toxins and their types and their relationship to the environment and 

humans. 

TEXTBOOK AND READINGS   

[1] Rashed, H. A and Al-Dory, S.J. (2005). Principle of Toxocology. 1
st

. ed.  Iraq.     

[2] Farej, M.F. (2010). Toxocology and Polutants. Egept. 

Course assessments 

The course grade ( 100 points ) will be based on the following elements:  

  Points 
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Exams 80 

Reading Checks 5 

Participation 10 

Attendance 5 

Assignments 100 

COURSE DESCRIPTION AND ASSIGNMENT SCHEDULE 

This three credit hour course is 15 weeks long. You should invest 3 hours every week in this course.  

 

WK DATE TOPIC READING ASSIGNMENT 

1  The general concept of toxicology, its branches, types & division of toxins. 1 & 2  

2  
Toxicological dynamics and factors affecting toxicity and metabolic 
pathways in the body. 

1 & 2  

3  Toxins of chemical compounds and their environmental and health effects 1 & 2  

4  Toxins of chemical elements and their environmental and health effects 1 & 2 Assignment 1 

5  Petroleum toxins in the environment and their effects on human health. 1 & 2  

6  Pesticides and their impact on the environment and public health 1 & 2  

7  Bacterial toxins, their divisions, and their impact on human health 1 & 2  

8  Mycotoxins, their divisions and their impact on human health 1 & 2 Assignment 2 

9  Protozoan toxins, their divisions, and their impact on human health 1 & 2  

10  Animal toxins and their relationship to human health 1 & 2  

11  Toxins of compounds and medicinal drugs in the environment 1 & 2  

12  Waste and pollutants in the environment and their toxicity to humans 1 & 2 Assignment 3 

13  Radiotoxins in the environment (alpha rays - beta rays - gamma rays) 1 & 2  

14  Acid rain toxins 1 & 2  

15  
Particulate toxins in the gas envelope (dust - smoke - metal fumes - 
cement and silica dust) 

1 & 2  

Mid Exam 

 

Is it possible to develop the curriculum <within the teaching authority 20%> to include vocabulary 
that serves sustainability 

public health development program- Environmental development 1- Yes, it is possible (point an 
appropriate aspect) the axes 
(point the axis) 

 2- Suggest aspect that serves 
sustainability 
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  جمهىريت العراق – وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

 جبيعخ انجصرح : انجبيعخ 

 عهىو انجحبر: انكهٍــخ 

 عهىو انجحبر انطجٍعٍخ:  انقسى 

 

 2022-2021 : انعبو انذراسً  الأول : انفصم انذراسً 

  < انسًىو عهى > : انًُهج يفرداد

 فبضم ججبر فرحبٌ.و: أسى انزذرٌسً  00108280800 : انًىثبٌم رقى

 كهٍخ عهىو انجحبر: جهخ الاَزسبة  3: عذد وحذاد انذرش 

 fadhil.farhan@uobasrah.edu.iq  :الاًٌٍم انرسًً : راثط انصفحخ انرسًٍخ

 

 َظرح عبيخ 
 

العلم وأنواع السموم الموجودة في البيئة وتأثيراتها في النظام يتضمن مقرر علم السموم البيئية التعريف العام بالسموم وفروع هذا 

البيئي بشكل عام وصحة الأنسان بشكل خاص، وتعريف الطالب بكيفية حدوث التسمم والتخلص منه، ومن خلال هذا المقرر 

 حياء المجهرية والسموم الحيوانية. يتعرف الطالب على أنواع السموم في البيئة أبتداءً من السموم الكيمياوية ,والفيزياوية وسموم الأ

 الأهذاف وانغبٌبد

 

 التعريف العام بعلم السموم فروعه وتقسيمات السموم.   ✔

 التعّرف على الديناميكية السمية والمسارات الأيضية للتخلص من السموم.   ✔

 في البيئة وصحة الأنسان.التعريف بسموم المركبات والعناصر الكيمياوية والصناعية والمبيدات وأنواعها وضررها    ✔

 التعريف بسموم الأحياء المجهرية وأهميتها وعلاقتها بالصحة العامة.   ✔

 التعريف بالسموم الحيوانية وأنواعها وعلاقتها بالبيئة والأنسان. ✔

 

 انًصبدر 

[1] Rashed, H. A and Al-Dory, S.J. (2005). Principle of Toxocology. 1
st

. ed.  Iraq.     
[2] Farej, M.F. (2010). Toxocology and Polutants. Egept. 

 

 

 

 انزقًٍٍبد انًعزًذح 

 : يىزعخ عهى انجىاَت انزبنٍخ ( 800قًٍخ انذرجخ )    رعزًذ درجخ انًبدح 
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 انزفبصٍم  انذرجخ  

 الايزحبَبد  80

 درجخ الاسزٍعبة 5

 انًشبركخ  10

 انحضىر 5

 انذرجخ انكهٍخ  100

 

وصف 

 انذرش

وجذول 

 انزخصٍص
ٌزضًٍ انذر 

( 3)ش  
عذد  -سبعخ 

انسبعبد 

الأسجىعٍخ 

يعزًذح 

يىزعخ عهى 

 . أسجىعًب  81

 
الايزحبَبد 

 وانزقًٍٍبد 
انقراءح فً 

 انًصذر
 الاسجىع انزأرٌخ انًىضىع 

 1  انًفهىو انعبو نعهى انسًىو وفروعه وأَىاع انسًىو ورقسًٍبرهب 2 & 1 

 1 & 2 
انسًٍخ وانعىايم انًؤثرح عهى انزسًى وانًسبراد الأٌضٍخ فً انذٌُبيٍكٍخ 

 .انجسى
 2 

 3  سًىو انًركجبد انكًٍٍبوٌخ ورأثٍرارهب انجٍئٍخ وانصحٍخ 2 & 1 

 4  سًىو انعُبصر انكًٍٍبوٌخ ورأثٍرارهب انجٍئٍخ وانصحٍخ 2 & 1 

 5  .انسًىو انجزرونٍخ فً انجٍئخ ورأثٍرارهب عهى صحخ الأَسبٌ 2 & 1 

 6  سًىو انًجٍذاد انسراعٍخ ورأثٍرهب فً انجٍئخ وانصحخ انعبيخ 2 & 1 

 1 & 2 
انسًىو انجكزٍرٌخ ورقسًٍبرهب ورأثٍرهب فً صحخ  –سًىو الأحٍبء انًجهرٌخ 

 الأَسبٌ
 7 

 1 & 2 
انسًىو انفطرٌخ ورقسًٍبرهب ورأثٍرهب فً صحخ  –سًىو الأحٍبء انًجهرٌخ 

 الأَسبٌ
 8 

 1 & 2 
سًىو انحٍىاَبد الأونٍخ ورقسًٍبرهب ورأثٍرهب فً  –الأحٍبء انًجهرٌخ سًىو 

 صحخ الأَسبٌ
 9 

 10  انسًىو انحٍىاٍَخ وعلاقزهب ثصحخ الأَسبٌ 2 & 1 

 11  سًىو انًركجبد وانعقبقٍر انطجٍخ فً انجٍئخ 2 & 1 

 12  انُفبٌبد وانًهىثبد فً انجٍئخ وسًٍزهب نلأَسبٌ 2 & 1 

 13  (أشعخ كبيب –أشعخ ثٍزب  –أشعخ أنفب )الإشعبعٍخ فً انجٍئخ انسًىو  2 & 1 
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 14  سًىو الأيطبر انحبيضٍخ 2 & 1 

 1 & 2 
الأثخرح انًعذٍَخ  –انذخبٌ  –انغجبر )انسًىو انجسًٍٍخ فً انغلاف انغبزي 

 (غجبر انسًُذ وانسٍهٍكب –
 15 

 ايزحبٌ َهبٌخ انفصم

 

 عهى اٌ رزضًٍ يفرداد رخذو الاسزذايخ  % <20صلاحٍخ انزذرٌسً ضًٍ > هم ًٌكٍ رطىٌر انًُهج   

8-  
 رطىٌر انجٍئخ –رطىٌر انصحخ انعبيخ 

أقزرح يىضىع ٌخذو  -2

 الاسزذايخ

 

 

 

 

 

 


